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22 anys

GRANOLLERS pàg 8
L’Hospital i el geriàtric
estrenen el seu propi
documental

PARETS pàg 12
L’Agrupació Pessebrista, 
amb Albert Pérez al capdavant,  
fa un nou pessebre de rècord

“Vaserespectacular”
4Es compleixen 60 anys de la gran nevada 
que el desembre del 1962 va paralitzar la comarca

4 “L’escenari era de postal”, recorda un granollerí
que la va viure quan només tenia 15 anys pàg 3
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Eren les vuit del matí del 25 de
desembre del 1962 quan el gra-
nollerí Eusebi Pena, que alesho-
res tenia 15 anys, es llevava, com
cada matí, per donar menjar a les
gallines. Però el que en aquell mo-
ment no sabia és que seria un dia
de Nadal molt diferent dels que
havia viscut fins al moment. No
pas per la son que arrossegava del
dia anterior per la celebració de
la nit de Nadal, sinó perquè en ob-
rir la porta per sortir al pati va tro-
bar-s’ho tot tenyit de blanc. “Un
escenari de postal”, diu. Encara
ara, 60 anys després, ho recorda
com si fos ahir. “Va ser la nevada
més espectacular que he vist
mai”, explica a Línia Vallès. I és
que el temporal, que va comen-
çar de matinada, es va allargar
durant tot el dia, deixant fins a 90
centímetres de neu, segons de-
tallen des de l’Ajuntament de
Granollers. Un fet insòlit que va
paralitzar la comarca i que la va
deixar incomunicada durant dies.

UN DIA DE NADAL DIFERENT
“Era el dia de Nadal i havien de
venir a dinar els cosins i els tiets
de Caldes”, recorda Pena. “Però
amb la neu era perillós circular i,
per precaució, van preferir que-
dar-se al poble perquè abans de
dinar ja hi havia dos pams de neu
i no semblava que volgués aflui-
xar”, afegeix. Tot plegat mentre a
Mollet el panorama era molt si-
milar, segons explica la molleta-
na Glòria Gómez, que aleshores
tenia 12 anys i que recorda que es
va passar tot el dinar de Nadal mi-
rant per la finestra. “Només es
veia una cortina blanca”, relata. 
Al llarg de la tarda, però, la si-

tuació va anar empitjorant. “No
parava de nevar ni un moment i es

veia a venir que en unes hores no
podríem sortir de casa”, explica
Pena. I així va ser, ja que Gómez,
que havia anat a dinar a casa dels
seus avis, a Mollet mateix, es va
haver de quedar a dormir allà per-
què “amb tanta neu i fred era pe-
rillós marxar”, diu. De fet, en cau-
re la nit, les temperatures van bai-
xar tant que “ni les bosses d’aigua
calenta ni les capes de roba t’es-
calfaven”, comenta la molletana.
Per això el granollerí la recorda
com “una nit terrible”. 

LA NEVADA DEL SEGLE
L’endemà, dia de Sant Esteve, els
flocs de neu van deixar de caure
i tota la comarca va llevar-se
blanca, a nou graus sota zero. “Te-
níem davant nostre la nevada
més gran del segle XX”, recorda-
va la santfostenca Rita Roca en un
article del Centre d’Estudis Sant-
fostencs del 2012 amb motiu dels
50 anys de la nevada. Però, tot i
que molts van sortir a jugar amb
la neu i fins i tot a esquiar, la gran
majoria de vallesans es van pas-

sar la jornada amb les pales i els
tractors. “El meu pare i jo vam es-
tar tot el matí traient neu de la teu-
lada, de la carretera i de les por-
tes de les cases dels veïns”, recorda
Pena, mentre que Gómez explica

que al costat de casa seva, a l’es-
tació de tren, “hi havia molts ho-
mes que no paraven de treure neu
de la via”. Ara bé, les incidències
més importants de la nevada no
van arribar fins a la nit.

“En marxar el sol va glaçar i
la neu va quedar forta com un
roc”, recorda Roca. Un fet que va
provocar que a Sant Fost alguns
pals d’electricitat caiguessin, dei-
xant la població sense llum. “Ens
hi vèiem a base de llars de foc i
d’espelmes”, diu la santfostenca,
que a la vegada recorda que es
van quedar sense aigua perquè
“es van glaçar les canonades”.

DEU DIES AMB NEU
El 27 de desembre ja era labo-
rable i tocava recuperar la nor-
malitat, però la neu ho va im-
pedir i molt pocs vallesans van
anar a treballar. “El meu pare no
va anar a la fàbrica aquell dia
perquè no podia arribar fins a
Granollers”, recorda Gómez. De
fet, la neu no es va acabar de fon-
dre fins al 3 de gener i, durant
aquells dies, va haver-hi “falta de
subministrament de queviures”,
detalla Roca, així com molts ac-
cidents i caigudes pel glaç. “El
meu germà es va trencar la
cama i quan el vam portar a

l’hospital estava ple de gent que
també havia relliscat i s’havia fet
mal com ell”, diu Pena. Encara
que si alguna cosa va destacar al
llarg d’aquells deu dies va ser la
solidaritat. En especial a Sant
Fost, on “un veí va morir” i tot-
hom va col·laborar per obrir
camí fins a casa seva perquè se’l
poguessin emportar, i on “tam-
bé hi va haver un naixement” i
els veïns van fer el mateix per
poder portar la mare fins a l’hos-
pital, explica Roca.
Un conjunt de situacions que

ara, amb el pas del temps, els va-
llesans recorden com un episo-
di important de la seva infante-
sa,  tot i no estar preparats per fer
front a aquella nevada. “Va ser
un espectacle meravellós, amb
una blancor que ho cobria tot i
que desprenia una lluminositat
increïble”, diu Roca. “Tot un
mantell blanc sense cap em-
premta humana”, afegeix, que
deixava “un paisatge tan im-
pressionant” que tots van gravar
per sempre a la seva retina. 

Quan tot es va tenyir de blanc
» El 25 de desembre del 1962 una gran nevada va paralitzar la comarca i la va deixar incomunicada
» Seixanta anys després, tres vallesans recorden com ho van viure a diferents poblacions del Vallès

Imatge del pont que travessa el Congost, a Granollers, cobert de neu. Foto: Arxiu Municipal de Granollers

UNA EXPOSICIÓ 
PER FER MEMÒRIA

4Amb motiu dels 60 anys
de la nevada del 1962,
l’Arxiu Municipal de Gra-
nollers ha inaugurat una
exposició que recorda
aquells dies amb fotogra-
fies aportades pels gra-
nollerins al llarg dels anys.
Una mostra que es pot vi-
sitar fins al 24 de febrer al
vestíbul de l’Ajuntament.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

Hi ha una falsa cultura de l’abundància. Ni
tota la música és a Spotify, ni tots els lli-
bres es troben a Amazon ni el Google
Maps ens porta a tot arreu. Per omni-

presents i poderosos que siguin els tentacles d’aquests
grans nodes d’informació privats, hi ha un coneixe-
ment que requereix –sempre requerirà, de fet– la
participació activa i en primera persona. Hi ha car-
tografies que descriuen les nostres ciutats i que s’han
creat des d’aquesta perspectiva singular, lluny del cor-
rent principal i de les seves brillants trampes (i no
tan evidents omissions). Hi ha mapes, doncs, que no
són fruit d’un algoritme sinó d’un compromís
col·lectiu, continuat i tenaç per fer aflorar totes les
realitats i problemàtiques.
És el cas del Camí Lila, una iniciativa del Grup de

Dones de Llefià, i que ha comptat amb la complici-
tat de Llefià.net, la comunitat de tecnòlegs veterans
que des d’aquest barri de Badalona fa com a mínim
vint anys que són referents a Catalunya del lligam de
les tecnologies de la informació amb l’interès comú.
El Camí Lila és un mapa col·laboratiu (i en cons-

trucció) que cartografia el risc d’un urbanisme que
genera espais de perill per a les dones. És oportú re-
collir aquesta experiència ara que ha tingut lloc la ce-
lebració anual del Dia contra les violències masclis-
tes, però cal dir que el que fa interessant aquest pro-
jecte no és el seu caràcter puntual. Ben al contrari,
el Camí Lila és fruit d’un procés d’empoderament i
de coneixement de l’entorn, que ha implicat una fei-
na prèvia i que, més interessant encara, requereix la
regular implicació del grup de dones. El Camí Lila no
és un projecte acabat, sinó una eina, un instrument,
una manera pràctica i útil de fer ciutat.
Aquesta iniciativa coincideix a la ciutat de Bada-

lona amb el cas plantejat per la Plataforma pel bàs-
quet al carrer, un projecte que en poc temps ha acon-
seguit focus de mitjans i atenció política. En aquest
cas, la feina no està cartografiada estrictament
(aquesta podria ser una segona part interessant a
abordar), però té un impacte continuat a les xarxes
socials a través de @juguemabasquet. I és així com
els promotors d’aquesta iniciativa han situat en el
mapa una pregunta interpel·ladora: com és possible

que sigui tan difícil poder trobar una cistella en con-
dicions a la ciutat de Badalona, bressol del basquet-
bol? Les fotografies que pengen amb els taulells tren-
cats o les pistes impracticables són, doncs, una car-
tografia d’un espai públic desatès i abandonat que,
amb tot, té un bon potencial comunitari si, des de l’ad-
ministració i la societat civil organitzada, es pogués
treballar bé.
Són dues iniciatives que se sumen a la feina d’a-

parador que des de fa un parell d’anys realitza l’Ateneu
Cooperatiu del Barcelonès Nord amb l’economia so-
cial, o l’estimable tasca de la Taula sense llar de Ba-
dalona i el seu recompte de persones sense llar. Per
cert, que si no coneixeu la iniciativa Solivid, amb mapa
i banc de recursos, és una mina d’informació també
molt interessant.
De forma una mica imprevista, la crisi empresa-

rial (i ètica) d’algunes de les grans corporacions que
treballen en la gran mina de dades mundial que es-
tem vivint aquests dies converteixen iniciatives com
les recollides en aquest article, d’evident factor
humà i d’escala tan petita, en garantia de fiabilitat.

NLes millors
perles

Milers de persones van creure que estaven veient el
Mundial de Qatar gratis, però en realitat es tractava d’un

partit del FIFA 2023. Les víctimes d’aquesta confusió van ser
principalment usuaris de YouTube del Vietnam. 

Del temple budista al centre de desintoxicació: és el
camí que han fet tots els monjos d’un temple de

Tailàndia que van donar positiu en metamfetamina
després de sotmetre’s a un control de drogues.

Una dona de 72 anys ingressada en un hospital d’Alemanya
va apagar el respirador de la seva companya d’habitació

perquè li molestava el soroll. Ho va fer dos cops, malgrat que el
primer va ser alertada. Ha estat acusada d’intent d’homicidi.

Estàs de baixa per lumbàlgia i publiques a TikTok un
vídeo ballant. Punt número 1: no ets gaire intel·ligent.

Punt número 2: sorpresa, t’han fet fora. Ha passat a
Castella i Lleó, on la justícia ha confirmat l’acomiadament.

LA FOTOTwitter (@barcelona_cat)
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Cartografies des de baix
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“Ja era hora”: torna la connexió directa 
en tren entre el Vallès i Barcelona1

2
Parets torna a fer un pessebre de rècord 
posant cares reals a les figures

Desarticulat un grup criminal que robava
dades bancàries al Vallès Oriental

Preocupació pel possible retard 
de la nova estació de tren de Parets

Granollers En Comú Podem: “Serem una força
decisiva en la governabilitat de la ciutat”

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Vallès no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@agenciaacn: L’Audiència de Barcelona
absol els Neymar, Sandro Rosell i Josep
Maria Bartomeu de corrupció pel fitxatge
del futbolista brasiler.

@bernatsurroca: La cosa queda així. Sedi-
ció derogada. Malversació reformada: cor-
rupció amb mateixes penes; si no hi ha lucre,
penes més baixes. Desordres: pocs canvis.

#ReformaDelCodiPenal

@324cat: L’exconseller i exalcalde de
Barcelona Xavier Trias optarà al retorn a
l’alcaldia en les eleccions del maig del
2023.

#TriasAlcaldable #LaFiDelCasNeymar

La clau

Diu el periodista Enric
González que pateix dis-
sonància cognitiva, és a

dir, pensa una cosa i fa la con-
trària. Ho diu en relació amb el
Mundial de Qatar, perquè és un
apassionat del futbol i dels drets
humans i, malgrat que coneix
quanta corrupció ens hem hagut
d’empassar per a la celebració
d’aquest torneig i quantes vides
han quedat en el camí, ell mira
sense excepció tots els partits.
Això sí, amb un sentiment en-
ganxós de culpa, fàstic i vergonya.
Sento exactament el mateix

cada cop que faig un missatge a
Twitter ara que la plataforma és
propietat d’Elon Musk. Musk
representa en el sector empre-
sarial el mateix que Donald
Trump va representar en l’en-
torn polític: autoritarisme, ego-
latria i estupidesa. El nou amo de
Twitter és contrari a cuidar els
drets laborals dels seus treba-
lladors i ja ha dit que, com a mí-
nim, hauran de treballar dotze
hores diàries i fer-ho des de l’o-
ficina, que això de teletreballar és
cosa de fluixos, en el pitjor dels
casos, o d’excepció pandèmica,
en el millor.

El mateix Musk, que no
vol parlar amb els seus treba-
lladors i que imposa les seves
regles com un veritable autò-
crata, una manera de gestionar
les empreses més pròpia del se-
gle passat, professa un verita-
ble amor cap a les enquestes.
Musk, com qualsevol populis-
ta, vol saber què pensa la gent
per donar-li allò que desitja. De
moment, ha tornat a readme-
tre el compte de Donald Trump
com a resultat d’una d’aques-
tes enquestes, encara que no se
sap si els que la van votar eren
humans, bots o trolls.
Musk ha deixat per escrit,

en un dels seus primers mis-
satges a Twitter des que n’és
l’amo, que vol salvar la huma-
nitat. Ha sacrificat la seva ri-
quesa, i el bon funcionament
d’altres companyies seves, com
ara Tesla i SpaceX, per oferir-
nos un espai per debatre, en-
tre tots, la cosa pública. Musk

presenta aquí similituds amb
altres lideratges més propis
de les religions i de les sectes
que no pas de la qüestió del
management.
Així les coses, cada cop que

entro a Twitter em pregunto
per què hi soc. Cada cop que
escric un tuit penso que estic
atemptant contra els drets la-
borals dels treballadors de
Twitter en particular i del món
en general. Cada cop que escric
un tuit penso que estic contri-
buint a la gestió populista,
dictatorial i barroera de Musk
en particular i del món en ge-
neral. Cada cop que escric un
tuit sé que estic fent més ric
l’home més ric del món. I és
aleshores quan recordo les pa-
raules d’Enric González i m’en-
vaeix la culpa, el fàstic i la
vergonya, perquè és impossi-
ble, com ho són tantes altres
coses a la vida, ser conseqüent
en el Twitter de Musk.
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El Twitter de Musk
per Susana Pérez

Els semàfors

L’Ajuntament de Mollet 
ha impulsat el projecte 

Mollet Solar, amb el qual
instal·larà vuit illes de plaques
solars que generaran energia
per abastir els equipaments
municipals i per ajudar fins 
a 200 famílies vulnerables.

pàgina 10Aj. de Mollet

L’Agrupació de Pessebristes 
de Parets ha tornat a fer el
pessebre de sobretaula més
gran de Catalunya amb unes
700 figures, algunes de les quals
porten la cara dels membres 
de l’entitat, que han plasmat
amb una impressora 3D.

pàgina 12Pessebristes Parets

Renfe ha acabat les obres de la
Sagrera en el marge de temps
establert, posant així fi als

gairebé tres mesos d’afectacions
a les línies R2 i R11. Un fet que
ha permès restablir el servei i
acabar amb els transbords per
arribar fins a Barcelona.

pàgina 18Renfe
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L’illa de vianants, més a prop
de tenir lectors de matrícules  

MOBILITAT4Ja queda menys
perquè Granollers tingui les 22
càmeres que llegiran matricules
per controlar els accessos prin-
cipals i secundaris a l’illa de via-
nants. I és que ara, després que
al maig l’Ajuntament tragués a li-
citació el projecte, s’ha adjudicat
la instal·lació d’aquests aparells
a l’empresa Som Control i Se-
guretat per 403.000 euros, amb
un període d’execució de poc
més de tres mesos. Tot plegat per
disposar d’una nova eina que, se-
gons detallava al maig a Línia
Vallès el regidor de Seguretat,

Rudy Benza, “únicament” es
farà servir per “controlar vehicles
i no persones”.
Així doncs, amb les càmeres

es pretén veure quins cotxes
poden quedar mal aparcats im-
pedint el pas dels vianants, quins
vehicles comercials accedeixen al
centre fora de les hores de càr-
rega i descàrrega i, a la vegada,
donar més seguretat. Encara
que els lectors de matrícula no
seran l’única novetat, ja que
també s’instal·laran uns pivots
que ajudaran a limitar el pas a l’i-
lla de vianants. 

Granollers estrena un nou
mercat nadalenc d’artesania
NADAL4Roca Umbert Market.
Aquest és el nom del nou mercat
nadalenc de Granollers, del qual
la ciutadania podrà gaudir des
d’avui i fins diumenge. “Un espai
de trobada de dissenyadors, ar-
tesans i creadors”, diuen des de
l’Ajuntament, que estarà ins-
tal·lat a Dents de Serra amb pro-
ductors granollerins i productes
fets a mà per ells mateixos.
Així doncs, l’objectiu d’a-

quest mercat, que es fa per pri-
mera vegada en col·laboració
amb el marcat comarcal nada-
lenc d’artesania Petits Encants,

és posar en valor la proximitat i
“el talent local”, diuen des del
consistori. Tot plegat amb una
cinquantena de parades on es
podran trobar joies i cosmètica
artesanals, complements infan-
tils, il·lustracions i productes
ecològics, però on també es fa-
ran activitats i tallers que se su-
maran als espectacles musicals
i als espais gastronòmics que hi
haurà. Una iniciativa que vol
recordar “els coneguts mercats
nadalencs europeus”, detallen
des de Petits Encants, i que pro-
met ser tot un èxit.

Un camí paral·lel a les vies per
connectar l’hospital i el centre
CIUTAT4Granollers construirà
un nou passeig que anirà en pa-
ral·lel a la via del tren des de la ro-
tonda de l’hospital fins a la ro-
tonda del parc Torres Vilà, a
través de la nova àrea enjardi-
nada del passeig de la Muntanya.
Un projecte que s’acaba de treu-
re a licitació i que pretén con-
nectar aquesta zona que actual-
ment queda tallada pocs metres
per davant de la passera que
creua la via del tren.

En aquest sentit, les obres
formen part d'un paquet de me-
sures per fomentar la mobilitat
sostenible i la implantació de zo-
nes de baixes emissions dels fons
europeus Next Generation i cos-
taran més de 121.000 euros. Una
actuació que s’allargarà dos mesos
i que, a més, inclourà la instal·la-
ció d’enllumenat, de mobiliari
urbà, d’una xarxa de reg i la plan-
tació de nou arbrat en aquest
nou camí pensat per als vianants. 

Imatge d’arxiu d’una càmera. Foto: Salvador Miret/ACN

El camí actual, tallat. Foto: Maps

Política | Jéssica Albiach i Jordi Turull, a Granollers
El passat cap de setmana Granollers va acollir polítics com Jéssica Albiach,
que va presentar la candidata local d’En Comú Podem, o com Jordi Turull,

que en una atenció als mitjans va denunciar que ERC “maquilla la repressió”.

SERVEIS4La Fundació Privada
Hospital Asil de Granollers
(FPHAG) ja té el seu propi docu-
mental.  Un projecte que es pre-
sentava dimarts i que es configu-
ra com un episodi de la sèrie de
documentals Hospitales Huma-
nos que la farmacèutica Roche
Farma està impulsant amb una
vintena d’hospitals de tot l’Estat.
En aquest cas, el film ha estat

dirigit pel director català Albert Es-
pinosa, amb la intenció de plasmar
la part més humana de l’hospital
i del centre geriàtric a través de la
veu de treballadors i pacients.
Tot plegat, retratant des de l'a-
tenció a les sales de nounats, fins
a l’assistència a les UCI o a les ca-
ses de la gent gran, entre altres.
“Ser un hospital humà és una

exigència per a nosaltres, perquè
som persones que treballem per
atendre persones”, deia dimarts
el director general de la FPHAG,
Rafael Lledó. De fet, segons de-
tallen des de la fundació, “el

component humà és substancial
en tot el servei”. Un fet pel qual
van rebre una placa que reco-
neixia el seu compromís amb la
humanització de l'atenció sani-
tària, de la mà de la directora re-
gional de Roche Farma a Cata-
lunya, Rita Casas, que destacava
que calen més centres com els de
Granollers “que siguin percebuts
com a llocs més càlids i acollidors”

i que a la vegada fomentin “l’as-
sistència de qualitat, situant a les
persones en primer lloc”.
Tot plegat, en un acte on l’al-

caldessa, Alba Barnusell, es mos-
trava orgullosa de la tasca de la
fundació que vol acabar amb la
imatge generalitzada que molts
ciutadans tenen dels hospitals i
dels geriàtrics com a llocs freds,
apàtics i solitaris. 

Barnusell, Lledó i Casas, a l’acte de dimarts. Foto: Hospital de Granollers

L’Hospital i el geriàtric estrenen
el seu propi documental 

» El film plasma la part més humana del servei a través de testimonis
» S’emmarca en un projecte que busca crear centres més acollidors
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NADAL4Fa unes setmanes, Mo-
llet donava el primer tret de sor-
tida al Nadal amb l’encesa de
llums, i dimarts anava un pas
més enllà amb la presentació de la
programació de Nadal. Una de-
sena de propostes per a tots els pú-
blics amb l’objectiu de “promo-
cionar el comerç local i impregnar
la ciutat d’esperit nadalenc”, diuen
des de l’Ajuntament.
En aquest sentit, precisament

avui s’instal·larà el tradicional
Mercadet del Regal i, a partir de la
setmana que ve, començarà el
gruix d’activitats i tallers al Mer-
cat Municipal i al nou l’espai de
Nadal de les Pruneres, on hi hau-
rà jocs per a nens i famílies. Encara
que la gran novetat d’enguany
serà la pista de gel que hi haurà a
la plaça Major i el supertobogan
d’hivern, de 40 metres, que esta-
rà al Parc de les Pruneres. Tot això
sumat als tallers d’art infantils que
es faran al Museu Abelló, a la tra-
dicional iniciativa del trenet de Na-

dal i a totes les activitats culturals
i lúdiques que es faran al carrer.
“Una programació molt comple-
ta”, comenten des del consistori,
que ha despertat l’optimisme dels
comerciants i que, a més, anirà de
la mà del desplegament del dis-
positiu policial Grèvol, que refor-
ça la seguretat a la zona comercial.
“Les expectatives són bones

perquè es faran moltes més coses
de les que s’havien fet habitual-
ment i això atraurà gent”, explica

a Línia VallèsLuís Farré, president
de l’associació de comerciants
Adhec. “De fet, tot i la inflació, ja
es comença a notar més moviment
de l’habitual  i això ens fa vaticinar
un bon Nadal”, afegeix. Tot plegat,
gràcies a unes novetats que “volen
potenciar Mollet com un gran eix
comercial”, deia l’alcaldessa Dio-
nisio, mentre la regidora de Cul-
tura i Comerç, Mercè Pérez, in-
sistia en la importància de “com-
prar a Mollet”, en aquestes dates. 

Imatge de l’eix comercial de Mollet. Foto: Twitter (@MireiaDMollet)

La nova programació de Nadal
desperta l’optimisme comercial
» Hi haurà una pista de gel i un supertobogan, entre altres novetats
» El comerç ho veu amb bons ulls i preveu un augment de les vendes

Els infants aproparan la
figura d’Abelló a la ciutadania
EDUCACIÓ4El Consell dels In-
fants està treballant per donar a
conèixer la figura i l’obra de
Joan Abelló. Aquest és l’encàrrec
que l’alcaldessa, Mireia Dionisio,
els ha fet, en el marc de la cele-
bració de l’Any Abelló, que s’ha
començat a celebrar aquest de-
sembre en motiu del centenari de
l’artista molletà. Una tasca que
consisteix a preparar un conjunt
de propostes que ajudin a pro-
mocionar el llegat d’Abelló, que
exposaran al Ple del Consell dels

Infants previst pel mes de març
perquè l’Ajuntament, posterior-
ment, les tiri endavant.
Així els ho explicava Dionisio

i el regidor d’Educació, Raúl Bro-
to, que a la vegada els trasllada-
ven que també hauran de pensar
idees que “animin a tota la ciu-
tadania a visitar el Museu i la
Casa del Pintor”. Tot plegat, per
aconseguir que tothom s’impliqui
en la celebració de l’Any Abelló i
que participi en les activitats
programades.

SOSTENIBILITAT4L’Ajuntament
ha posat en marxa el projecte Mo-
llet Solar. Una iniciativa que
comporta la creació de vuit illes
solars fotovoltaiques a tot el mu-
nicipi, que estaran situades a les
escoles Cal Músic, Sant Vicenç,
Can Besora, Col·legis Nous,
Montseny, a l’Escola Bressol La
Filadora, a la nau de la Brigada
Municipal i al Mercat Municipal.
Segons informen des del

consistori, la idea és que aques-
tes plaques solars, que es preveu

que estiguin instal·lades el 2023
i que ja s’han començat a posar
a Can Besora, no només donin
servei als equipaments on es-
taran, sinó a altres edificis mu-
nicipals propers, en un radi de
500 metres. Un pas que per-
metrà que fins a 35 equipa-
ments funcionin amb energia
solar i que, d’altra banda, tam-
bé beneficiarà la ciutadania, ja
que els excedents d’aquesta en-
ergia es destinaran a unes 200
famílies en situació de pobresa

energètica perquè puguin reduir
la seva despesa habitual. 
Tot plegat gràcies a un pro-

jecte que “lliga amb  la posada en
marxa de l’Oficina de Rehabili-
tació Energètica”, recorda el re-
gidor d’Ecologisme i Transició
Energètica, Raúl Broto, i que a la
vegada “referma el compromís de
l’Ajuntament en la lluita contra la
crisi climàtica i el canvi de model
energètic”, i també “reforça l’es-
cut social de la ciutat”, afegeix l’al-
caldessa, Mireia Dionisio.

Imatge del Consell d’Infants, amb Dionisio i Broto. Foto: Ajuntament

Mollet estén l’energia solar

Plaques solars a l’Escola Sant Vicenç. Foto: Ajuntament

Emprenedoria | En marxa les cooperatives escolars
L’emprenedoria continua sent un dels valors que es fomenta a les escoles
de Mollet. Per això, un any més, set centres participaran en el projecte de
la Diputació de Barcelona que consisteix a crear cooperatives escolars.
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COMUNICACIÓ4La xarxa de
diaris Línia, del Grup Comuni-
cació 21, col·labora un any més
amb la campanya de sensibilit-
zació i difusió de La Marató de
TV3 i Catalunya Ràdio, que en-
guany està dedicada a la salut
cardiovascular.
Amb l’eslògan La Marató

sempre batega i el so del cor com
a protagonista –Bum bum–, el
color de la campanya s’acosta a
les tonalitats del cor i el claim ex-
pressa qui fa bategar tots els ca-
talans any rere any: el programa
solidari de la CCMA, que engua-
ny tindrà lloc el 18 de desembre.
Els actors Marta Marco, Albert

Ribalta, Ivan Luengo i Nesa Vi-
daurrazaga protagonitzen el vídeo
divulgatiu, que veuran 200.000
joves als centres educatius d’arreu
de Catalunya, així com en biblio-
teques i centres cívics.

45 MORTS CADA DIA
Un total de 45 persones moren
cada dia a Catalunya per una
malaltia cardiovascular, la prin-
cipal causa de mortalitat als països
desenvolupats.
“La salut cardiovascular afec-

ta totes les famílies. Són malalties

que poden afectar tothom i sen-
se avís previ, i tots tenim a les nos-
tres mans tenir més coneixement
per millorar hàbits i per prevenir-
les”, afirma Rosa Romà, presi-
denta de la CCMA.
Lluís Bernabé, director de la

Fundació La Marató, remarca la
importància de la divulgació i de
la sensibilització, “no només ara,
sinó durant tot l’any, amb accions
com les sessions adreçades als jo-
ves, la llavor de La Marató, que
serveixen per inculcar valors als
futurs adults”.
Per tot plegat, Romà agraeix

la col·laboració institucional i
empresarial per poder dur a ter-
me La Marató, a més de la parti-
cipació de totes les persones im-
plicades, sobretot dels experts en
salut cardiovascular i dels diver-
sos testimonis.

LÍNIA I CATALUNYA RÀDIO
Per altra banda, des del passat 24
de novembre i fins al 21 de de-
sembre, Catalunya Ràdio emet
una falca del diari metropolità Lí-
niaen el marc d’un intercanvi pu-
blicitari entre els dos mitjans que
també es tradueix en anuncis de
la ràdio pública als diaris Línia.

Pàgines corporatives

‘Bum bum’, l’onomatopeia del batec del cor, protagonitza la imatge gràfica d’aquesta edició. Fotos cedides

Línia col·labora amb LaMarató
» La xarxa de diaris Línia difon, com cada any, el projecte solidari de TV3 i Catalunya Ràdio
» Amb l’eslògan ‘La Marató sempre batega’, enguany està dedicada a la salut cardiovascular
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Preocupació pel possible
retard de la nova estació

MOBILITAT4El desdoblament
de l’R3 entre Parets i la Garri-
ga avança, però a un ritme lent.
De fet, les obres es van licitar fa
gairebé un any, al gener, amb la
intenció que a la primavera del
2024 estiguessin acabades, però
els treballs a la via no van co-
mençar fins a l’agost. Un fet que
el Govern ha lamentat en di-
verses ocasions i que ara també
lamenta Ara Parets ERC, que
pensa que aquesta lentitud pot
provocar un retard en la cons-
trucció de la nova estació de
tren de Parets.
En aquest sentit, cal recordar

que fa tot just un any l’Ajunta-

ment signava un conveni amb
Adif i la Generalitat per construir
aquesta nova infraestructura i
que a l’abril la ministra de Trans-
ports, Raquel Sánchez, presen-
tava el projecte amb la intenció
que les obres comencessin el
2024, un cop acabat el desdo-
blament. Però des d’ERC pensen
que les obres de la nova estació
“difícilment podran començar el
2024 amb el ritme actual”. Una
preocupació que han traslladat
al senador d’ERC Josep Maria
Reniu que, segons informa l’a-
grupació local, “s’ha compro-
mès a traslladar la qüestió al Se-
nat i, si cal, a la ministra”.

NADAL4S’apropa Nadal i, com
ja és tradició, Parets ha tornat a
fer el pessebre de sobretaula
més gran de Catalunya. Un total
de 230 metres quadrats sobre els
quals enguany s’hi han posat
entre 250 i 300 figures de per-
sones i unes 400 d’animals, se-
gons detalla a Línia VallèsAlbert
Pérez, president de l’Agrupació
Pessebrista de Parets.
“Ha estat una feinada, però el

resultat ha estat molt satisfacto-
ri”, explica Pérez, que comenta
que van començar a muntar el
pessebre al març apostant, igu-
al que l’any passat, per crear
ells mateixos algunes figures
amb una impressora 3D. Una
eina que, d’una banda, els permet
“estalviar diners, ja que les figu-
res són molt cares” i, de l’altra,
“donar més joc al pessebre, ja que
el 3D permet articular movi-
ments”, diu el president. Encara
que també els ha donat la possi-
bilitat d’anar un pas més enllà i
de posar “les cares de membres
del grup en algunes figures”,
afegeix. La gran novetat d’en-

guany, que s’afegeix a l’aposta per
incorporar més zones mòbils,
com saltants d’aigua o una nòria,
i per augmentar la presència de
nens recreant jocs antics infan-
tils com el d’arrancar la ceba o el
pica paret, entre altres.

36 ANYS D’HISTÒRIA
En aquest sentit, Pérez reconeix
que gràcies a l’esforç i a la im-
plicació de tots els membres,
han aconseguit fer un pessebre

“que té un cert prestigi, que
cada any és diferent i que atrau
molta gent de dins i de fora del
poble”. “Encara que quan vam
començar, en cap cas teníem
l’objectiu de fer el pessebre més
gran de Catalunya”, comenta.
Un rècord que fa anys que per-
petuen i que fa d’aquest pesse-
bre, que es pot visitar fins al 8 de
gener i que ja acumula 36 anys
d’història, tota una atracció tu-
rística durant Nadal.

Imatge del pessebre d’enguany. Foto cedida

Nou pessebre de rècord amb
les cares dels seus creadors 

Imatge d’arxiu de l’estació de tren de Parets. Foto: Arxiu

Cultura | Artistes locals a la gran pantalla
L'Ajuntament estrenarà, aquesta tarda al Teatre Can Rajoler, el documental

El Trayecto del paretà Paco Heredia. Una peça on col·laboren artistes locals i
d'altres països amb l'objectiu de posar Parets al mapa cultural internacional.
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Albert Bastida és l’escollit per
liderar els comuns a Sant Fost
SANT FOST4Sant Fost En Comú
Podem ha escollit Albert Bastida
com a cap de llista per encapça-
lar la formació a les eleccions mu-
nicipals del maig de l’any vi-
nent. L’acte oficial de presenta-
ció del candidat, de fet, tindrà lloc
demà dissabte dia 17 de desem-
bre, a la Sala de Plens de l’Ajun-
tament, on intervindran el ma-
teix Bastida, a més de la coordi-
nadora de Podem a Catalunya,
Conchi Abellán, i també amb el
director general de Dret Animal
del govern espanyol, Sergio Gar-

cía. L’acte serà presentat pel
santfostenc ‘Martinet’. 
La candidatura que lidera

Bastida porta el nom de Sant
Fost amb il·lusió-En Comú Po-
dem, i té la voluntat d’impulsar
“polítiques que millorin la vida
dels veïns i veïnes”, destaquen
des de la formació lila. 
La candidatura de Bastida

no és l’única que s’ha conegut
les darreres setmanes, ja que
Ciutadans va presentar fa poc el
seu cap de llista, que serà Cris-
tian Tirado. 

MARTORELLES4Més Acció per
Martorelles i el PSC han reedi-
tat l’acord per presentar-se junts
a les eleccions municipals del
maig de l’any vinent. “La sinto-
nia entre els dos grups és total”,
indiquen les dues formacions en
un comunicat conjunt. 
“Les nostres prioritats coin-

cideixen i estem d’acord en tot
allò que afecta el municipi”, ex-
plica la socialista Mari Carmen
Villarrazo, portaveu del grup. Per
la seva banda, Octavi Mill, de
Més Acció, coincideix amb Car-
razo. “Sempre hem tingut molt
bona entesa i hem entès la polí-
tica de la mateixa manera, de
servei públic, d’ajudar en el que
calgui els veïns i veïnes del mu-
nicipi”, afegeix Mill.
Aquesta bona relació va co-

mençar el 2015, quan les dues for-
macions van coincidir al govern
municipal. En aquella ocasió li-
derava el PSC Assumpta Pastor,
que va fer tàndem amb Mill, que
ja era al consistori. “Els dos vam
treballar braç a braç perquè les
nostres regidories tenien molts te-

mes en comú; vam compartir
moltes coses, tasques de govern
importants”, rememora Mill. 
D’aquesta manera, PSC i Més

Acció volen rivalitzar amb ERC
per recuperar el govern al muni-
cipi. “Ens sentim forts per anar
junts i plantar cara a l’actual go-
vern d’ERC”, comenta Mill, que
anirà de número dos de la llista. 
Amb tot, els dos polítics co-

incideixen en opinar que el futur

govern del municipi “ha de ser
de tots”, i que també “defugi el
sectarisme i pensi exclusiva-
ment en Martorelles”. 
Per altra banda, i seguint

amb la política, el partit Units
per Martorelles ha decidit no
presentar-se a les pròximes elec-
cions municipals. La seva única
regidora, Margarita Casanovas,
ha explicat que abandonarà la
política en acabar el mandat. 

Carrazo i Mill, els líders del PSC i Més Acció per Martorelles. Foto: PSC

Més Acció per Martorelles i el
PSC revaliden el pacte electoral

Bastida, al centre de la imatge. Foto: Sant Fost En Comú Podem

Martorelles | Ajudes als comerços locals
L’Ajuntament de Martorelles ha atorgat ajuts per import de 10.000 euros
a set comerços del municipi per enfortir el teixit comercial local. A més,
impulsa una campanya de Nadal a través d’un sorteig a la Fira de Nadal. 
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A Montornès, tots els 
infants tindran el seu Nadal

SOLIDARITAT4Que cap infant es
quedi sense poder celebrar Na-
dal. Aquest és l’objectiu que s’ha
proposat  l’associació de volun-
tariat social Volumont de Mon-
tornès. És per aquest motiu que
ha posat en marxa una campa-
nya, batejada com a Un som-
riure per  a tothom, de recolli-
da de joguines i material escolar. 
Així doncs, les aportacions

es poden fer fins aquest diven-
dres i els punts de recollida es-
tan situats a la Biblioteca, al Ca-
sal de Cultura, als casals Nord
i Centre, a la llar d’infants El

Lledoner i a les escoles d’Infantil
i Primària. Des de la campanya
demanen que el material estigui
en bon estat.

‘SOM COMERÇ’
Com ja van fer l’any passat amb
molt d’èxit, enguany l’Ajunta-
ment i la Unió de Botiguers han
tornat a engegar la campanya
Som Comerç. Es tracta d’una ini-
ciativa que repartirà vals de
compra per un valor total de
10.000 euros entre la ciutadania
del municipi i que es podran fer
servir fins al pròxim 5 de gener. 

POLÍTICA4Tot i que en el Ple
Municipal de Montmeló, la mo-
dificació urbanística per poder fer
millores al polígon industrial  de
la Vallesana va generar consens
fa uns dies, no tothom està del tot
d’acord amb aquesta reforma. 
El passat 29 de novembre es

va aprovar amb els vots favora-
bles del PSC, ERC i Fem Mont-
meló la modificació puntual del
Pla d’Ordenació Urbanística Mu-
nicipal (POUM) que suposarà,
principalment l'ampliació del
pont del carrer Santiago Rusiñol
sobre el riu Congost i del vial del
Congost per unir els polígons de
la Vallesana i del Raiguer, per
sota del Turó de les Tres Creus.
Nou dels 13 regidors van donar
el seu sí, però la resta, de Can-
viem Montmeló, va abstenir-se.
Segons un comunicat que

la formació lila va fer públic fa
pocs dies, el partit d’oposició  no
està d’acord amb l’ampliació
del vial del Congost entre el riu
Congost i la muntanyeta de les
Tres Creus. “Aquest vial està dis-
senyat bàsicament per a ca-

mions de gran tonatge, que
quan sigui realitat podran cir-
cular en el terme de Montmeló
a banda i banda del riu Congost
en les dues direccions”, afir-
men des de Canviem. “Malme-
trà l’accés actual per a vianants
a la muntanyeta de les Tres
Creus des de Montmeló i es ta-
llarà del tot la connexió de la

zona del seu ecosistema amb el
del riu Congost”, afegeixen. Per
la formació d’esquerres, l’eco-
sistema afectat és “un bosc en
lenta recuperació i amb un in-
terès natural destacable”.
Ara, el desenllaç queda en

mans de la  Generalitat, ja que
serà qui decidirà si la modifica-
ció urbanística pot fer-se. 

Pont del carrer Santiago Rusiñol sobre el riu Congost. Foto: Google Maps

Canviem Montmeló s’oposa a
l’ampliació del vial del Congost

Tres voluntaris amb joguines per als infants. Foto: Aj. de Montornès

Serveis | La reobertura del Gastrobar, més a prop
Després de quedar desert, el concurs per a la gestió i l’explotació de l’espai

Gastrobar, situat al Centre Juvenil Sputnik de Montornès, ha tornat 
a fer-se públic. L’equipament està tancat des del passat mes de juliol.
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Nova campanya de Nadal 
per promoure el comerç local
LA LLAGOSTA4L’Ajuntament
de la Llagosta ha posat en mar-
xa, per tercer any consecutiu,
una campanya de Nadal per
promoure el comerç local. Sota
el lema “Al Nadal, tot ho tens
aquí!”, la iniciativa consisteix a
fer arribar a cada família un so-
bre amb un val de descompte de
10 euros per fer servir per a
compres que superin els 30 eu-
ros a qualsevol de les botigues
adherides a la campanya.
Els vals tenen validesa des

d’aquest mateix dijous, 15 de
desembre, i fins al pròxim 8 de

gener. L’objectiu, per tant, és que
els veïns facin les seves compres
de Nadal al municipi. 
A la campanya de l’any pas-

sat, es van fer servir fins a 2.560
vals per part de la ciutadania i hi
van participar 75 negocis. L’A-
juntament calcula que “es van
mobilitzar als establiments co-
mercials de la Llagosta un mínim
de 76.800 euros”. 
Aquest any, el consistori ha

destinat un total de 55.000 eu-
ros a aquesta campanya, que
deixa fora, això sí, estancs i es-
tabliments de venda de loteria. 

SANTA PERPÈTUA4El barri de
Mas Costa de Santa Perpètua ja
està més a prop de tenir la futu-
ra pista poliesportiva a l’avin-
guda Estela Ibèrica. L’Ajunta-
ment ha aprovat aquesta ma-
teixa setmana el projecte bàsic i
d’execució per a la seva cons-
trucció, amb un pressupost d’uns
123.000 euros.
Les dimensions de la nova

pista seran de trenta metres de
llarg per quinze d’amplada. Es-
tarà ubicada en un espai proper
a la rotonda de Mas Costa, a la
confluència entre l’avinguda Es-
tela Ibèrica amb el passeig de
Can Taió. S’hi podrà jugar a fut-
bol, bàsquet, voleibol i handbol,
entre altres esports. A més,
comptarà amb enllumenat pú-
blic perquè es pugui fer servir
també un cop se’n vagi el sol.

TAMBÉ UN SKATEPARK
Però el pas endavant per a la
construcció de la nova pista po-
liesportiva de Mas Costa no és
l’única bona notícia per als per-
petuencs amants de l’esport.

L’Ajuntament també ha anun-
ciat que el pròxim 9 de gener, un
cop passades les festes de Nadal,
començaran les obres del nou
skatepark al parc dels Amet-
llers. La previsió és que els tre-
balls, que compten amb un pres-
supost de més de 146.000 euros,
durin uns tres mesos.
Amb 753 metres quadrats

de superfície, l’skatepark do-
narà resposta a la demanda de
molts joves perpetuencs, segons
el consistori. De fet, el disseny
d’aquest nou espai s’ha fet de la
mà dels seus futurs usuaris.
Així, a més de practicar l’skate,
les instal·lacions també seran ap-
tes per a altres modalitats d’es-
ports urbans, com BMX o roller.

El terreny del barri de Mas Costa on hi haurà la pista. Foto: Aj. Santa Perpètua

Pas endavant per a la nova pista
poliesportiva de Mas Costa

És el tercer any consecutiu que l’Ajuntament fa la campanya. Foto: Pexels

Santa Perpètua | Joguines no sexistes
L’Ajuntament de Santa Perpètua ha presentat per tercer any
la Guia breu per a un consum de joguines no sexistes, perquè
Nadal no sigui una excusa per perpetuar els rols de gènere.
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CALDES DE MONTBUI4Milers
de persones de tot Catalunya
han visitat enguany el Mercat de
Nadal de Caldes de Montbui, se-
gons informen des de l’Ajunta-
ment. Una fira que acabava di-
umenge i que se situa com una
de les deu més destacades del
país, on durant els deu dies que
s’ha allargat s’han repartit més
de 38.000 racions de brou ter-
mal, 4.000 de carn d’olla i 2.000
de llenties.

Èxit del 36è
Mercat de Nadal
de Caldes

LA ROCA4La Generalitat ja està
fent algunes actuacions de mi-
llora a la carretera de Santa Ag-
nès, la BV-5150, però això no ha
parat les queixes veïnals. I és que
dilluns al vespre els veïns tor-
naven a tallar la via per cinquè
cop per demanar encara més mi-
llores, com que s’il·luminin els
enllaços per donar més segure-
tat. Una reivindicació que, de fet,
repetiran demà a les 12 del mig-
dia amb un nou tall.

Nou tall veïnal 
a la carretera 
de Santa Agnès

BIGUES I RIELLS4L'entorn na-
tural i arquitectònic de Sant Mi-
quel del Fai reobrirà les portes el
març de 2023, amb entrada gra-
tuïta i amb la previsió de rebre
un miler de visitants diaris. Un
espai que porta tancat des del
2017, quan la Diputació de Bar-
celona el va adquirir per 1,3 mi-
lions d’euros i va començar a res-
taurar-lo i a millorar tota la se-
guretat de l’entorn.

Sant Miquel 
del Fai reobrirà 
al públic al març

LES FRANQUESES4L’Ajunta-
ment de les Franqueses ha tret a
concurs l’avantprojecte de la fu-
tura comissaria de la Policia Lo-
cal, que se situarà al Sector R. Un
pas que els agents celebren, ja que
els permetrà tenir unes millors
dependències, en un edifici nou
on, a més, es traslladaran altres
serveis municipals com  les àrees
de Territori, Hisenda o Polítiques
Socials. Tot plegat, per un cost es-
timat de 5,8 milions d’euros.

Nou pas per a la
futura comissaria
de policia 

CARDEDEU4La Policia Local de
Cardedeu ha detingut dues per-
sones per la seva presumpta im-
plicació en 15 robatoris comesos
a l’interior de vehicles estacionats
a l’avinguda del Ferrocarril, dar-
rere de l’estació, els dies 3 i 7 de
desembre. De fet, el primer ar-
restat està relacionat amb 13 ro-
batoris i el segon amb dos. Uns
incidents que van denunciar els
veïns en veure diversos vidres de
cotxes trencats a la zona. 

Dos detinguts
pels robatoris 
a 15 vehicles

L’AMETLLA4L’Ametlla del Vallès
celebrarà la Fira de Nadal demà
i diumenge, recuperant el seu
format habitual amb una pista de
gel, tallers, espectacles i parades
d’artesania, de comerços i d’en-
titats que donaran el tret de sor-
tida al període nadalenc. Tot ple-
gat de la mà de diferents actes que
es faran per recaptar diners per a
la Marató de TV3, com la marxa
nòrdica o la ballada de gent gran.

Tot a punt per 
a la Fira de Nadal
de l’Ametlla

MOBILITAT4El Vallès Oriental ja
torna a estar connectat amb el
centre de Barcelona a través de les
línies R2 i R11 després de quasi
tres mesos d’afectacions per les
obres que s’estaven fent per cons-
truir un nou traçat fins a la Sa-
grera i una nova estació a Sant
Andreu, que s’ha soterrat. I és que
dilluns, un tren que sortia des de
Granollers inaugurava aquest
nou recorregut posant fi així als
transbords i a les hores de més
que molts vallesans han hagut de
passar al transport públic per
anar cada dia a treballar.
La Mònica Tarrés és una d’a-

questes afectades que, durant
les obres, ha hagut d’agafar un
tren i dos metros per arribar fins
a la feina. “Ha estat una tortura”,
comenta la granollerina, que a la
vegada recorda que tardava “uns
40 minuts més” en arribar a l’o-
ficina. “Encara que el pitjor sem-
pre era tornar, perquè el metro
anava a rebentar, sempre acaba-
va perdent el tren i els 40 minuts
de més es convertien en una
hora de més”, lamenta. Una si-
tuació que també ha viscut el ro-

querol Sergi Grau, que diu que
“haver de fer tants transbords en
hora punta era tal caos que sem-
pre arribava tard a treballar” i
que, per això, va acabar dema-
nant un canvi d’horari a la feina.
Ara, però, tot això ja s’ha aca-

bat i els dos vallesans juntament
amb els 28.500 viatges diaris que
fan servir l’R2 i l’R11, celebren la
recuperació del servei. “Ja era
hora, per fi arribo bé a treballar
sense haver-me de llevar a dos

quarts de sis del matí”, diu Tarrés,
que lamenta que el tren va igual de
ple, però celebra el fet d’estalviar-
se els transbords i les hores de més
al metro. Tot plegat, mentre, per
la seva banda, Renfe ha complert
amb els terminis establerts, amb
només un dia de retard, a l’espe-
ra que pròximament comencin
uns altres treballs per fer passar les
vies d’alta velocitat per la Sagrera.
Però en aquest cas l’actuació no
afectarà el servei de Rodalies.

Primer tren a fer el nou recorregut. Foto: Maria Asmarat/ACN

“Ja era hora”: torna la connexió
directa en tren amb Barcelona

Desarticulat un grup que
robava dades bancàries

SEGURETAT4Els Mossos d’Es-
quadra han desarticulat un grup
criminal que actuava al Vallès
Oriental però també al Maresme
i a Barcelona, que es dedicava a
estafar la gent enviant missatges
SMS massius on es feien passar
per oficines bancàries o empre-
ses de missatgeria, per robar-los
les claus de les targetes bancàries
i després fer-les servir per pagar
a comerços o treure diners del
caixer automàtic.

Així ho confirmen els matei-
xos Mossos, que han detingut
cinc homes d’entre 19 i 21 anys
com a presumptes autors d’al-
menys 21 estafes i de fer compres
fraudulentes per un valor de
15.000 euros, encara que els
agents no descarten que hi pu-
guin haver més casos. Tot plegat
mentre els arrestats ja han pas-
sat a disposició del jutjat de
Granollers i aquest ha decretat la
seva llibertat amb càrrecs.Foto: Albert Segura/ACN

Gastronomia | Esmorzant productes de proximitat
El Gremi d’Hostaleria ha impulsat el cicle gastronòmic Tasta la Tardor, 

que inclou esmorzars de forquilla amb producte de temporada i de proximitat a
13 restaurants de la comarca, amb l’objectiu de dinamitzar els establiments. 
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Esports Bàsquet | El CB Granollers rep el SESE
El conjunt de Martí Roget rebrà demà a les 17.45 hores el SESE, en partit corresponent a

l’onzena jornada de la Copa Catalunya femenina. El CB Granollers, que encara no ha guanyat
cap partit, hi arribarà després de perdre per 67-51 contra el Draft Gramenet el passat dia 4.

Ashley és el nom fictici d'una es-
quiadora. Una actriu narra la
seva història en un vídeo del Co-
mitè Olímpic Internacional. S'hi
explica que quan va arribar nova
a l'equip l'entrenador la tractava
molt bé i anaven a sopar o al ci-
nema. Fins que va arribar un
dia que el tècnic es va començar
a empipar i la va acusar de fallar
al grup i de no fer bé les coses.
Després la va perdonar i, més en-
davant, li va demanar fer-li un
petó i que passessin la nit junts.
Ella no es va veure capaç de dir-
li que no perquè el seu futur es-
portiu depenia de l'entrenador.
Qui comparteix el cas és Anna

Rovira (Vic, 1996), formadora so-
bre violències sexuals en l'esport i
col·laboradora del Grup d'Inves-
tigació Social i Educativa de l'Ac-
tivitat Física i de l'Esport (GISEA-
FE). El testimoni li serveix per des-
criure les quatre fases de l'assetja-
ment: "La primera és la selecció de
la víctima, que no és aleatòria, i hi
poden dependre factors com que
la persona sigui nova al grup, l'e-
dat o la personalitat. A la segona l'a-
gressor o agressora es guanya la
confiança i l'amistat de la víctima,
i s'hi crea un vincle especial". A par-
tir d’aquí, arriben les altres dues:
"A la tercera comencen a haver-hi
comportaments ambivalents que
generen confusió en la víctima, es
desenvolupa l'assetjament i el
control sobre la persona, i es cons-
trueix la lleialtat. A la quarta i úl-
tima comença l'abús sexual i l'as-
segurament del vot de confiança",

completa Rovira. Són escenaris
que es compleixen quan qui agre-
deix es troba en possessió de su-
perioritat jeràrquica. No es com-
pliria si hi ha un cas d'assetjament
entre companys i companyes,
com succeeix en el 62% de les oca-
sions. "Un de cada cinc nens i ne-
nes ha patit o patirà violència se-
xual", adverteix l'entrevistada. En
un 81% de les ocasions la víctima
coneix la persona agressora. 
A La violència sexual a l'es-

port. Guia per a persones adul-
tes, el Consell Català de l'Esport
defineix violència sexual com "un
comportament cap a un individu
o un grup d'individus que inclou
comportaments sexualitzats (ver-
bals, no verbals o físics) amb in-
tenció o sense, legal o il·legal,
basats en un abús de poder i
confiança i que és considerat per
la víctima o per un espectador
com a no-desitjat o coercitiu".
Defensa Rovira que la mani-

pulació de qui agredeix fa que
moltes vegades la víctima no pu-
gui explicar què està passant i que
sigui "difícil" que una tercera per-
sona ho detecti, en part perquè so-
vint la persona agressora té bona
relació amb la família de la vícti-
ma. "Normalment, no es detecta
quan són infants i adolescents",
diu l'experta. Quan ho expliquen,
potser amb 30, 40 o 50 anys, "ja
no els podem ajudar gaire" i les
persones "han patit soles com a
nens o nenes o adolescents".
Segons l'article 48 de la Llei

Orgànica 8/2021, de 4 de juny, de
protecció integral a la infància i l'a-
dolescència davant la violència, les
entitats esportives que treballen
amb menors d'edat estan obliga-
des a "aplicar els protocols d'ac-

tuació que adoptin les adminis-
tracions públiques, implemen-
tar un sistema de monitoratge per
assegurar el compliment dels
protocols i designar la figura del
delegat o delegada de protecció".

LA CONFIDENCIALITAT
El delegat o delegada de protec-
ció és a qui es poden adreçar les
persones menors d'edat per ex-
pressar les seves inquietuds i qui
s'encarrega de la difusió i com-
pliment dels protocols. "Sense
aquesta figura, que assegura la
confidencialitat, seria gairebé im-
possible per a la víctima parlar i
hi ha moltes entitats que encara
no la tenen", adverteix Rovira. Du-
rant la primera fase hi ha la re-
cepció de la comunicació de la víc-
tima i pot ser a través de diferents
canals (correu electrònic, pre-
sencialment –verbalment o per
escrit–, la bústia de suggeriments,
reunions, WhatsApp o el formu-
lari del web. S'activa el protocol i
es comença la fase d'instrucció. "Si
la persona és menor d'edat, per llei

és obligatori trucar la família per
comunicar-li la situació". 
Després, ja amb la família, s'i-

niciaria la segona fase: la inves-
tigació. Es parla amb la víctima
amb la família present, amb la
presumpta persona agressora i es
buscarien possibles testimonis.
Amb la documentació i possibles
proves, des de converses de
WhatsApp fins a declaracions
verbals, es redacta un informe,
que arriba a qui hagi de resoldre
el cas. Generalment, és la junta o
una comissió que també inclou
membres de la junta, en funció
del protocol. Hi ha dues vies de
resolució més: l'administrativa
(denúncia externa a Inspecció
de Treball) i la judicial (denúncia
externa als Mossos).

FORMES D’ASSETJAMENT
"Hi ha moltes entitats esportives
sense un protocol d'actuació, però
crec que n'hi ha moltes que s'es-
tan posant les piles. El que, de mo-
ment, encara no tenim, és un en-
torn preparat perquè les vícti-

mes expliquin què els passa", en-
raona Rovira. Hi ha moltes formes
d'assetjament sexual: verbal (fer
bromes o comentaris obscens,
difondre rumors, preguntar o ex-
plicar detalls sobre la vida sexual
d'una persona); no verbals (ges-
tos obscens o mirades lascives al
cos); i físic (contacte físic delibe-
rat i no sol·licitat o un apropament
físic excessiu o innecessari).
"Intentem que les entitats

identifiquin els espais o situa-
cions de risc i s'estableixin mesu-
res de prevenció", detalla Rovira.
Les xarxes socials, els vestuaris, els
despatxos o oficines o els viatges
i desplaçaments són espais de
risc. "Cal establir accions pre-
ventives i normes de bones pràc-
tiques en cada un dels espais, que
són diferents segons el club i dis-
ciplines esportives", exposa.
Els efectes de l'assetjament

són infinits: insomni, depressió,
es trenquen relacions familiars i/o
d'amistats, abandonament de la
carrera esportiva, menor capaci-
tat de concentració... I també l'e-
tiqueta de per vida de víctima.
"Ara no sembla que no es pu-

gui fer res" i "a la nostra entitat
aquestes coses no passen" són
potser els dos comentaris més
repetits en les formacions sobre
violència sexual que imparteix
Rovira. "Realment no és que no es
pugui fer res, és que abans es po-
dia fer tot i ara hi ha límits. La to-
lerància de les dones ha canviat i
n'hi ha moltes que no et volen fer
dos petons i et donen la mà, amb
tot el seu dret. Fins ara, era com de
mala educació actuar així. Inten-
tem que la gent prengui cons-
ciència que la violència sexual en
l'esport és una realitat", conclou.

Toni Delgado
VALLÈS 

Poder explicar quèpassa
» L’assetjament sexual en l’esport segueix sent un xacra i un 20% dels nens i nenes en patirà     

» “Intentem que les entitats identifiquin els espais o situacions de risc”, exposa l’experta Anna Rovira

A l’esport també hi ha assetjament. Foto: Dominika Roseclay/Pexels
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L’11 de setembre del 2021, una important
família de l’alta burgesia barcelonina
rep una visita inesperada que farà sortir
a la llum el secret més terrible de la his-
tòria familiar. Una visita que provocarà un
viatge per tres segles i tres continents que
han marcat la història de casa nostra. Una
visita que farà que res torni a ser igual.
A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Amèrica
Sergi Pompermayer

El grup Los Aurora ha tornat aquest de-
sembre amb la publicació del seu segon
disc: La Balsa de la Medusa (autoeditat).
El nou àlbum inclou poemes de diversos
autors que han musicat els mateixos Au-
rora, tal com han explicat a l’ACN. Això su-
posa un canvi respecte al primer disc, Au-
rora (Taller de Músics/Discmedi, 2017), en
què versionaven cançons ja creades.

Música

En Julián és un noi d’uns 20 anys molt ex-
itós com a dissenyador de videojocs. Mal-
grat això, viu turmentat per un secret
fosc. Però quan la Diana apareix a la seva
vida, en Julián veurà per fi a prop la pos-
sibilitat de ser feliç. La nova pel·lícula de
Carlos Vermut, de coproducció catalana,
ha arribat als cinemes després de passar
pel Festival de Sevilla.

Pelis i sèries

Mantícora
Carlos Vermut

La Balsa de la Medusa
Los Aurora

Museu Banksy
Hi ha novetats al Museu Banksy de Barcelona (Trafalgar,

34). L’exposició The World of Banksy ha incorporat una tren-
tena de peces noves que tracten de temes com el conflicte
entre Israel i Palestina, la pandèmia del coronavirus o la cri-
si migratòria, tal com recull l’ACN. Així, en total, la mostra
compta ara amb un centenar d’obres. A més, està previst
que pròximament s’hi incloguin també obres fetes a Ucra-
ïna. Cal recordar que, malgrat que el seu art és conegut

mundialment, Banksy ha aconseguit mantenir-se en l’ano-
nimat. Potser per això no ha autoritzat aquesta exposició.

Carlos Cuevas (Montcada i Rei-
xac, 1995) i Miki Esparbé (Man-
resa, 1983) són els protagonis-
tes de la nova sèrie d’èxit de
Netflix Espanya. Smiley és l’a-

daptació a la pantalla petita de
l’obra de teatre homònima de
Guillem Clua (Barcelona, 1973),
que ha estat traduïda a diverses
llengües i representada a dife-
rents països. En aquesta nova

producció de Minoria Absoluta,
els dos joves actors donen vida
a la història d’amor de l’Àlex i el
Bruno, que ja ha robat el cor de
milers d’espectadors d’arreu del
món, triomfant sobretot entre

la comunitat LGTBI.

C U E V A S  I  E S P A R B É

A LES XARXES...

Ser dos actors d’èxit
Tots dos han aparegut a sèries i pel·lícules conegudes

Famosos

Protagonitzar la nova sèrie de Netflix
‘Smiley’ és l’adaptació de l’obra de teatre de Guillem Clua

Aplaudiments virtuals
Tothom s’ha enamorat de la història de l’Àlex i el Bruno

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La protagonista de La pau dels somnis fe-
liçosés una criatura curiosa i rebel, la Nise,
que té ales en comptes de cua de peix.
Després d’anys de viure reclosa en una
illa paradisíaca, regida únicament per
l’autoritat femenina i no pel poder mas-
culí, decideix fugir i veure món. L’aven-
tura la porta a llocs mai no visitats per cap
sirena i a descobrir els humans... 

Llibres

La pau dels somnis feliços
Carme Riera

|High on Life
Un món de ciència-ficció és l’escenari d’aquest videojoc de trets en primera persona,
en el qual les armes, a més de matar, parlen. Per a PC, Xbox One i Xbox Series X/S.  
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QUI SÓN?
SÓN FAMOSOS PER...



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

HORARIS

Les verdures, les amanides i la fruita hi han de ser presents, 
tant en els dies de cada dia com en les dates assenyalades 

EQUILIBRI

FRUITA

MODERACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ

Nadal és una època marcada per les reunions familiars i els
àpats contundents. Els temps canvien, però encara per-
dura la tradició de menjar fins a no poder moure’s de la

cadira o de la butaca. Per a la majoria de persones només és
una qüestió anecdòtica, però aquests excessos i desordres po-
den afectar força les persones diabètiques i també les que pa-
teixen problemes cardiovasculars.    
Cal afegir-hi que no és només una qüestió nutricional. Als

excessos i canvis d’horaris durant les festes s’hi sumen l’aug-
ment d’aliments calòrics i d’alcohol en la dieta, la manca d’exer-
cici físic i fins i tot la disminució de les hores de son. Nadal, sens
dubte, altera el nostre equilibri vital, que ja és prou difícil de
mantenir els dies de cada dia. 
La Societat Espanyola de Diabetis, en aquestes dates, sem-

pre ofereix alguns consells interessants i molt recomanables per
a tothom, més enllà de si patiu o no aquesta malaltia. Perquè,
de fet, si controléssim la nostra nutrició com ho han de fer les
persones diabètiques, pesant bé les racions i equilibrant les gu-
arnicions, ens aniria molt millor, segons els endocrins.  

Nadal també pot ser saludable

És important respectar els horaris i no saltar-se àpats, 
així evitareu arribar famolencs al gran sopar 

Les claus

Si l’àpat és contundent, podem alleugerir-lo fent racions
proporcionades amb guarnicions saludables 

No cal repetir dels plats més calòrics ni és obligatori 
acabar-se les ampolles que hi ha sobre la taula 
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